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Beszámoló az OMBKE 110. küldöttgyűléséről

Rendhagyó időben és rendhagyó módon tartotta meg az
OMBKE 110. küldöttgyűlését. A szokásos májusi időpon-
tot a COVID-19 koronavírus-járvány okozta veszélyhely-
zet miatt elhalasztották. A július 21-i választmányi ülés
határozata értelmében a küldöttgyűlés időpontját augusztus
29-én 10 óra 30 percre tűzték ki. A meghirdetett ülés szo-
kásos, tartalmában visszafogott napirendjét az írásos meg-
hívón kívül az OMBKE honlapján is közzétették. A hely-
szín a Magyarhoni Földtani Intézet budapesti palotájának
díszterme volt, ami immár hagyományosan a Borbála-napi
ünnepségeknek is színhelye. A meghívóban felhívták a
résztvevők figyelmét a járvánnyal kapcsolatos óvintézke-
dések előírásaira. A terem elrendezését is erre való tekin-
tettel alakították át. 

Dr. Hatala Pál elnök a meghirdetett időpontban megnyi-
totta a küldöttgyűlést, felhívva a figyelmet az arcmaszk köte-
lező használatára, majd a pódium előtt felsorakoztatva a köz-
vetlen OMBKE vezetőséget (elnök, főtitkár, alelnökök, ügy-
vezető igazgató), a résztvevőkkel szemben állva együtt hall-
gatták meg Nemzeti Himnuszunkat. Ezt követően ugyancsak
rendhagyólag csak az elnök, a főtitkár és az ügyvezető fog-
lalta el a helyét az elnöki asztalnál. A szokásos koreográfia
szerint az Elnök köszöntötte az Egyesület tagságának kül-
dötteit, a tiszteleti tagokat, egyetemi hallgatókat, pártoló tag-
vállalatokat, továbbá a Miskolci Egyetem, a társszervezetek,
a hatóságok képviselőit és a meghívott vendégeket. Külön
köszöntötte dr. Fancsik Tamást, úgy is mint házigazdát, a
Magyar Bányászati és Földtani Szolgálat elnökét, dr. Tardy
Pált, Egyesületünk exelnökét, Rabi Ferencet, a Bánya-,
Energia- és Ipari Dolgozók Szakszerve zete elnökét, dr.
Zoltay Ákost, a Magyar Bányászati Szövet ség ügyvezető fő -
tit kárát, Kovács Sándort, a Magyar Önté szeti Szövetség el -
nökét és dr. Debreczeni Ákost, az OMBKE Ellenőrző Bizott -
ságának elnökét. Majd az írásban előre megküldött napirend
érdemi pontjainak (a Választ mány beszámolója, közhasznú-
sági jelentés, az Ellenőrző Bizottság jelentése, alapszabály-
módosítás) ismertetésére került sor. 

Ezt követően a küldöttgyűlés üdvözlésére szót kért
dr. Fancsik Tamás, Rabi Ferenc és dr. Zoltay Ákos, mind-
nyájan pozitív jövőképet rajzolva kívántak sok sikert szak-
máinknak és a küldöttgyűlés munkájához. Az elnök kérésé-
re Izing Ferenc a korábban megválasztott Mandátumvizs gá -
ló és Szavazatszámláló Bizottság nevében jelentést tett. Az
Egye sület szavazati jogú küldötteinek száma 139 fő. A hatá-
rozatképességhez szükséges 70 fővel szemben viszont csak
53 fő van jelen. Az Alapszabály szerint a szavazati joggal
rendelkező jelenlévő tiszteleti tagok száma 8 fő, így a két
adatot együttesen figyelembe véve a gyűlés nem határozat-
képes. Az elnök megállapította, hogy a küldöttgyűlés hatá -
rozat kép telen, és a küldöttgyűlést 11 órára ismételten össze-
hívta. Egyúttal tájékoztatta a küldötteket, miszerint „az
ismételten összehívott küldöttgyűlés napirendje az eredeti-
leg meghirdetett napirendtől annyiban tér el, hogy jelen kül-
döttgyűlés az alapszabály-módosítás kérdésében nem dönt-
het, ezt a napirendet tehát el kell hagyni”, egyebekben a

meghívó szerint a további napirendekkel folytatható a kül-
döttgyűlés. A javaslatot a küldöttek elfogadták. 

Majd ezt követően a küldöttgyűlés tisztségviselőinek
megválasztása történt: A Mandátumvizsgáló és Szavazat -
számláló Bizottság élére ismételten Izing Ferencet, a Hatá -
rozatszövegező Bizottság vezetőjének dr. Fegyverneki
Györgyöt, a jegyzőkönyv vezetésére Csányi Juditot, míg
annak hitelesítésére Huszár Lászlót és Sándor Istvánt kérték
fel, amit a küldöttek a bizottsági tagokkal együtt ellensza-
vazat nélkül elfogadtak. 

A küldöttgyűlésről hangfelvétel és jegyzőkönyv készült,
ezek az Egyesület központjában bárki részére elérhetők. 

Az elnök előterjesztésében – a hagyományokhoz híven –
a küldöttgyűlés a Bányászhimnusz harangjátékát hallgatva,
tiszteletadással felállva emlékezett meg a bányász–kohász
társadalomnak az utolsó küldöttgyűlés óta eltávozott tagjai-
ról. Emléküket megőrizve, a hosszú névsort Zelei Gábor
olvasta fel, a végén a klopacska távolodó hangjával véve
végső búcsút. (Az elhunytak névsora a cikk végén található.) 

Ezek után következhetett az érdemi munka. Az Egye sület
előző közgyűlése óta végzett tevékenységről és a 2019. év
gazdálkodásáról szóló jelentést (mérleg- és ered mény ki mu -
tatás), a közhasznúsági jelentést, a 109. közgyűlés határoza-
tainak végrehajtásáról szóló jelentést, valamint a 2020. évi
gazdálkodási tervet a küldöttek írásban megkapták. Körösi
Tamás főtitkár az írásban előkészített jelentés alapján a beszá-
molóval kapcsolatos szóbeli kiegészítést tett. Az Ellenőrző
Bizottság jelentését is előzetesen írásban megkapták a kül-
döttek, ezt kiegészítve dr. Debreczeni Ákos, az Ellenőrző
Bizottság elnöke a bizottság szóbeli jelentését terjesztette a
közgyűlés elé. Az Alapszabályt illetően a napirend témájában
meghozott halasztás ellenére – a 109. közgyűlés határozatai-
nak megfelelően – dr. Lengyel Károly, az Alapszabály Bizott -
ság elnöke számolt be a bizottság elmúlt évi munkájáról és az
előkészített alapszabály-módosítás lé nyeges elemeiről. Az
immár napirenden kívülre helyezett téma ellenére Törő
György, a Bányászati Szakosztály elnöke szólt hozzá a témá-
hoz. Kivetítve mutatta be a témában a közgyűlésre beküldött
szakosztályi indítványokat. Egyrészt, hogy az új Alapsza-
bályt az új Szer ve zeti és Működési Szabályzattal együtt tár-
gyaljuk. Másrészt észrevételt tett az Alapszabályban szereplő
elnökség tagjainak összetételére, illetve az elnökség tagjai
szavazati arányainak szabályozására. A két előterjesztő kö -
zött a témában kialakult polémiát dr. Hatala Pál elnök zárta
azzal, hogy a végső döntés amúgy is a 111. küldöttgyűlés fel-
adata lesz. A küldöttgyűlés programja a Határozatszövegező
Bizottság jelentésével folytatódott, dr. Fegyverneki György
elnök előterjesztésében. A szavazati joggal rendelkezők kéz-
felnyújtással, ellenszavazat nélkül elfogadták az OMBKE
2019. évi közhasznúsági jelentését, a gazdálkodásáról szóló
2019. évi, a számviteli törvény szerinti beszámolóját, és tudo-
másul vették a választmány által elfogadott mérleget, vala-
mint az Ellenőrző Bizottság jelentését. Ellenszavazat nélkül
fogadták el az OMBKE gazdálkodásáról szóló 2020. évi ter-
vet azzal, hogy az év hátralévő részében fokozott figyelem-
mel kell kísérni annak teljesülését az Ellenőrző Bizottság
ajánlásainak figyelembevételével. 

Egyesületi ügyek
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A folytatásban rendhagyó napirend következett: kitünte-
tések átadása helyett a kitüntetésre felterjesztettek, illetve már
elfogadottak ismertetésével. Mindenekelőtt dr. Hatala Pál
elnök méltatta a Történeti Bizottsági elnöki tisztségéből lekö-
szönő Tóth János múzeumigazgató szakmáink érdekében
kifejtett több évtizedes munkásságát. Fájdalmasnak nevezte,
hogy a kitüntetések átadásának magasztos feladatára és egye-
sületi elismerésére – a kényszerű korlátozások miatt – csak
ily módon kerülhet sor, azaz csak névsorolvasás keretében
tudunk tisztelegni, annak reményében, hogy a 111. küldött-
gyűlés utólag is teljes ünnepélyességgel tud eleget tenni
nemes kötelezettségének, egybevontan e tekintetben a 110.
küldöttgyűléssel. A tiszteleti tagságra előterjesztettek, továb-
bá a már elfogadott egyesületi érmekkel kitüntetettek névso-
rát Körösi Tamás főtitkár ismertette a küldöttgyűléssel. 

Ezt követően néhány hozzászólás következett: Podányi
Tibor köszönte meg, hogy 21 éven át a BKL Bányászat
főszerkesztője lehetett, egyben bemutatta utódát, dr. Vigh
Tamást. Majd Bársony László azon reményét fejezte ki, hogy
jövőre megtartható lesz az idén elmaradt Tatabányai
Bányász–Kohász–Erdész Találkozó. Végül dr. Nyitray
Dániel számolt be a diósgyőri jubileumi emléktábla-avatás

részleteiről, illetve a Fazola Napok kényszerű elhalasztásá-
ról. 

Az elnök zárszavában megköszönte a részvételt és a
szervezők munkáját, majd búcsúzóul felhangzott sorrendben
a Bányász-, az Erdész- és a Kohászhimnusz. (A szokásos
ünnepi állófogadás helyett a vezetőség csomagolt úti szend-
viccsel gondoskodott jobblétünkről. Köszönjük!) 

A küldöttgyűlés jegyzőkönyvének felhasználásával
összeállította: Hajnal J.

Bárdos Bartók Miklós okl. geológusmérnök 
Biró Lajos okl. bányamérnök
Böröndy István kohásztechnikus 
Burján Andor okl. bányamérnök 
Cserháti József okl. bányamérnök 
Dr. Csirikusz József okl. kohómérnök 
Csonk Péter bányagazd. üzemmérnök 
Demeter Tibor okl. bányamérnök 
Diósy Gáspár okl. építészmérnök 
Dörömbözy Béla okl. gépészmérnök 
Eckl István bányatechnikus 
Fáklya Károly okl. bányamérnök 
Fiumei Attila okl. kohómérnök 
Fónay Valér okl. földmérő mérnök 
Dr. Füst Antal okl. bányamérnök 
Gönczi Pál okl. kohómérnök 
Guth Ferenc okl. bányamérnök 
Gyűrűsi Ferenc okl. kohómérnök 
Győri András geodéta 
Hangyál János okl. olajmérnök, tiszteleti tag 
Hegedüs Csaba okl. bányamérnök 
Horváth Csaba okl. kohómérnök, tiszteleti tag 
Horváth Ferenc okl. gépészmérnök 
Horváth Miklós okl. bányagazd. üzemmérnök 
Horváth Róbert okl. bányamérnök 
Ilyés Zoltán okl. bányagépész mérnök 
Iván Lajos okl. bányagépész mérnök 
Káldi József okl. gépészmérnök 
Karancz Ernő József okl. kohómérnök 
Kárpáti Jenő okl. bányamérnök 
Dr. Kemény Gyula okl. bányamérnök 
Kertész Zoltán bányatechnikus 
Kiss Dezső okl. bányamérnök 
Kiss László okl. olajmérnök

Dr. Kovács Dezső okl. kohómérnök 
Kovács János okl. bányamérnök 
Dr. Kovács Tibor okl. kohómérnök 
Labudek Dénes okl. bányamérnök 
Makovi Gyula okl. bányamérnök 
Mikus Károly okl. kohómérnök 
Nagy Endre okl. bánya-, gépészmérnök 
Nagy Gyula okl. bányamérnök 
Niczky Rozália okl. kohómérnök 
Nyertes Antal okl. olajmérnök 
Pálfy Attila ifj. okl. kohóüzemmérnök 
Pálfy Attila id. okl. bányamérnök 
Pikli Károly okl. bányamérnök 
Pozsgay Gyula okl. bányamérnök 
R. Szabó István okl. bányamérnök 
Rickert Antal okl. bányamérnök 
Siket Vilmos okl. bányamérnök 
Simon Béla okl. kohómérnök 
Simon János vájár 
Szabó Béla Gábor okl. villamosmérnök 
Dr. Szabó István okl. villamosmérnök 
Szabó Károly okl. villamosmérnök 
Szabó László okl. bányamérnök 
Szalay Géza okl. kohómérnök 
Szende György okl. gépészmérnök 
Takács László okl. kohómérnök 
Tánczos Gyula vegyigépész-mérnök 
Tokodi Géza kohásztechnikus 
Toloczkó Ferenc gépipari üzemmérnök 
Tóth Ferenc gépipari technikus 
Tóth István okl. bányamérnök 
Udvardi Lakos Géza okl. olajmérnök 
Üveges János okl. bányagazd. mérnök 
Vingendorf Gyula okl. kohómérnök

2019 májusa és 2020 augusztusa között elhunyt tagtársaink



Választmányi ülések

Egyesületünk Választmánya az utóbbi időszakban két
ülést tartott, a járványhelyzet miatt mindkettőt a veszélyhely -
zet megszűnésével összefüggő átmeneti szabályokról és a
járványügyi készültségről szóló 2020. évi LVIII. törvény
106. § (1) a) pontjának felhatalmazása alapján, a választ-
mányi és ellenőrző bizottsági tagok, valamint az állandó
meghívottak elektronikus hírközlő eszközei igénybevételé-
vel történő részvétellel.

Az eddig szokatlan, online kapcsolattartással a Zoom
Meeting programot alkalmazva, Lex Tamás úr, a Kormány -
zati Információs Fejlesztési Ügynökség táv-kommunikáció-
val foglalkozó fejlesztő munkatársának aktív segítségével,
mindkét választmányi ülést technikai problémák nélkül sike-
rült lefolytatni.

Az OMBKE Választmányának
2020. szeptember 29-i ülése

Az ülésen 13 szavazati joggal rendelkező választmányi
tag volt jelen, és állandó meghívottként Dr. Debreczeni
Ákos, az Ellenőrző Bizottság elnöke, valamint Dr. Tolnay
Lajos tiszteleti elnök és Dr. Tardy Pál exelnök is részt vettek
az ülésen.

1. napirendi pont: Elnöki megnyitó. Tájékoztatás az előző
választmányi ülést követő intézkedésekről, eseményekről.

Előadó: Dr. Hatala Pál, elnök
Elnök úr röviden beszámolt az elmúlt időszak esemé-

nyeiről, nem volt hosszú a lista, a pandémia miatt sok ren-
dezvény elmaradt.

A Választmány egyhangúlag elfogadta az 1. napirendi
pont beszámolóját.

2. napirendi pont: Tájékoztató az OMBKE 110.
Küldöttgyűléséről (2020. augusztus 29.) 

Feladatok a 111. Küldöttgyűlésre.
Előadó: Kőrösi Tamás főtitkár
A beszámolóban elhangzott, hogy 110. Küldöttgyűlést a

járványhelyzet árnyékában, kellő óvintézkedésekkel kellett
lebonyolítani, így sokan, érthető óvatosságból nem vettek
részt az eseményen, ezért a Küldöttgyűlés nem volt határo-
zatképes. Ennek folyományaként a fél óra elteltével ismétel-
ten összehívott küldöttgyűlés napirendje az eredetileg meg-
hirdetett napirendjétől annyiban tért el, hogy az Alapsza -
bály-módosítás kérdését nem lehetett tárgyalni.

A Küldöttgyűlés 4 határozatot hozott, melynek során
egyhangúlag elfogadták:

1. Az OMBKE 2019. évről szóló közhasznúsági jelenté-
sét,

2. Az OMBKE 2019. évről szóló számviteli beszámoló-
ját,

3. Az Ellenőrző Bizottság jelentését az OMBKE 2019.
évi tevékenységéről,

4. Az OMBKE 2020. évi gazdálkodásáról szóló tervet
azzal, hogy az év hátralévő részében fokozott figye-
lemmel kell kísérni annak teljesülését az Ellenőrző
Bizottság ajánlásainak figyelembevételével.

A Bányászati Szakosztály részéről javaslat hangzott el az

Alapszabály-módosításhoz, hogy a 9 fős Elnökségben a
Szak osztályok létszámarányosan kerüljenek képviseletre.
Erről majd a 111. Küldöttgyűlés fog tudni dönteni.

A kényszerű korlátozások között a 110. Küldöttgyűlés a
kitüntetések magasztos feladatának csak annyiban tett ele-
get, hogy a tiszteleti tagságra és egyesületi elismerésre,
kitüntetésre előterjesztett tagtársak neve kihirdetésre került,
abban a reményben, hogy a következő – jövő évi, 111. –
Küldöttgyűlés már korlátozások nélküli létszámban, teljes
ünnepélyességgel tud eleget tenni nemes kötelezettségének.
Ebben a tekintetben a Választmány feladata lesz, hogy a tisz-
teleti tagságra jelöltek közül kiválassza és szavazással meg-
erősítse a jövőre a Küldöttgyűlés elé terjesztendő tagtársakat.

A Választmány egyhangúlag, ellenszavazat és tartózko-
dás nélkül elfogadta a 2. napirendi pont főtitkári beszámo-
lóját.

3. napirendi pont: Tájékoztatás az OMBKE pénzügyi
helyzetéről (2020. január 1. – augusztus 31.) és a Múzeum
krt.-i lakás értékesítési folyamatáról és hasznosítási lehető-
ségeiről.

Előadó: Dr. Szabados Gábor ügyvezető igazgató
Szabados Gábor beszámolójában elmondta, hogy az

Egyesület gazdálkodása tervszerű. Időarányosan többé-
kevésbé teljesített, mind a bevételi, mind a kiadási oldalon.
A sarokszámokat tekintve, 24,6 millió volt ebben az évben
az összes költségünk, és 28,7 millió bevételt ért el idáig az
Egyesület. Tehát hozzávetőlegesen, a tavalyi évről átmentett
tartalékkal együtt mintegy 4 millió forint fedezetünk áll még
rendelkezésre ebben az évben, természetesen még további
bevételeket várva. A bevételeknél meg kell állapítani, hogy
a 2020-ra szóló tervünk idáig úgy tűnik, hogy reális volt. 

Vannak bevételek, amik nagyon fájóan kiesnek. Olya -
nok, mint a rendezvényeink, melyek a járvány miatt nem
kerülhettek megtartásra. Más bevételeink azért esnek ki,
mert sok, idáig minket segítő szponzor szintén bajban van a
koronavírus-helyzetben, s nem engedheti meg magának sem
gazdaságilag, sem erkölcsileg, hogy teljes értékű, a korábbi-
akban megszokott támogatást nyújtson. De azért majdnem
mindenki hozzájárul a továbbiakban is az Egyesület műkö-
déséhez.

Egyéni tagdíjaknál úgy látszik most, hogy az elmúlt év -
ben realizált bevételt talán idén is tudjuk tartani. Elmond -
hatjuk, hogy elég nagy a fegyelmezettség valamennyi
Szakosztálynál. Az Egyetemi Osztály és az Öntészeti Szak -
osztály esetében vannak csupán elmaradások.

Kiadásoknál nem volt nem tervezett kiadásunk. Csak a
működésünket fedezzük a legszigorúbb feltételek mellett.
Köszönjük az MBFSZ-nek, hogy ingyenesen adta nagyon
méltó körülmények között a Stefánia úti dísztermét a Kül -
döttgyűléshez, ezért az erre betervezett jelentősebb összeg
nem került kiadásra. Fontos megemlíteni a MVAE rendkívül
gáláns segítségét, mert az eddig hosszú éveken át mereven
tartott közel 500 ezer forintos havi bérleti díjunkat 63.500 Ft-
ra csökkentette, így 90%-os kedvezményt biztosítva.
Köszönjük a MVAE-nek is!

A NAV átutalta a 2019. év utáni SZJA 1%-ot felajánló
összeget, ez alapján 1.150.000 Ft támogatást értünk el. Ez
azért fontos, mert a közhasznúsági feltételrendszernek az
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egyik lába, hogy az összes pénzforgalom 2%-át el kell hogy
érje az 1%-os felajánlás, és ezt így tudtuk teljesíteni. Egyéb -
ként az egyesület likvid, fizetőképes, nincs kintlévőségünk,
nincs teljesítetlen tartozásunk.

A 3. napirendi pont pénzügyi beszámolóját a Választ -
mány tartózkodás és ellenszavazat nélkül elfogadta.

A Múzeum körúti, egyesületi tulajdonban lévő lakás
érté kesítése kapcsán az ügyvezető igazgató elmondta, hogy
a tavalyi döntés értelmében és a decemberi hites értékbecs-
lést követően március 13-án írtunk alá a Duna House-zal a
kizárólagos értékesítési szerződést. Ahol a meghirdetett
összeg 173 négyzetméterre 1 millió Ft-os négyzetméter ár
volt, ami az V. kerületi ingatlanárakat tekintve reálisnak volt
mondható. Így 173 millió forintra van jelenleg is meghirdet-
ve a lakás. Nagyon sok helyen van hirdetve. Közben jött a
vírus, és megdermedt az ingatlanpiac. Ez alapján Szabados
Gábor szavazást kért a Választmánytól, felhatalmazást egy
tárgyalási alku határra, mert ez a 173 milliós ár a jelenlegi
helyzetben nehezen tartható. Két értékbecslés érkezett be,
egy szolnoki és egy soproni. Az egyik 161, a másik 151 mil-
lió forintban állapította meg a lakás piaci forgalmi értékét.
Ehhez képest kértünk mi 173 milliót indító árnak. A kért fel-
hatalmazás a Választmánytól, hogy a tárgyalási pozícióban
az alsó határ 151 millió forint legyen.

A Választmány az alsó tárgyalási értékre vonatkozó
javaslatot két ellenszavazat és egy tartózkodás mellett elfo-
gadta.

4. napirendi pont: Időszerűsített tájékoztató az OMBKE
2020. évi (össz-egyesületi) rendezvényei sorsáról, különös
tekintettel a IV. negyedévi rendezvényekre.

Előadó: Kőrösi Tamás főtitkár
A tájékoztatóban elhangzott, hogy sajnos, a járványhely-

zet miatt rendezvényeink nagy többsége elmaradt, csak
néhány lett megtartva. A második félévet figyelembe véve:
– Július 28-án a „250 éves a diósgyőri acélgyártás” tábla-

avatás megtörtént
– Augusztus 29-én a 110. Küldöttgyűlést sikerült megtarta-

nunk Budapesten.
– Szeptember 4-én a Központi Bányásznap elmaradt Orosz -

lány ban.
– Szerencsére több helyszínen sikerült bányásznapot tartani,

többek között Gánton is megtartották a bányásznapot, és a
geológiai látogató központot is átadták.

– A selmecbányai rendezvények és a Szalamander felvonu-
lás elmaradt. 

– Elmaradt a FAZOLA napok rendezvény is szeptember 18-
19-én, Miskolcon.

– Október 1-jén megtartásra kerül a Kőolaj-, Földgáz- és
Víz  bá nyászati Szakosztály szervezésében az OKGT 60
éves megalakulására az emléktábla-avatás.

– Kunos Endre sírjának koszorúzását még nem tudjuk, hogy
meg lesz-e tartva.

– November, a Miskolci Fémkohász Szakmai Nap elmarad.
– November 21-23. Egerszalókon elmarad az Országos

Bányászati konferencia.
– Novemberben a dorogi hagyományőrző szakest és szala-

mander elmarad.

– A dunaújvárosi Szent Borbála-szakest is bizonytalan.
– A gánti szalamander felvonulás is bizonytalan.
– Az algyői Szent Borbála kőolaj- és gázipari szakest

bizonytalan.
– A dorogi bányászmise nem tudjuk, hogy meg lesz-e tartva.
– A dorogi, oroszlányi és tatabányai szakestélyek létszám-

korlátozással, de várhatóan meg lesznek tartva.
– A december 4-i országos Borbála-napi ünnepség és szik la -

templomi mise is várhatóan elmarad.
– A december 13-i Luca-napi szakest is bizonytalan.
– December 12-én Miskolcon a Szent Borbála-misét és

szakestélyt szeretnék megtartani.
A 4. napirendi pontban a főtitkári tájékoztatót a választ-

mány ellenszavazat és tartózkodás nélkül elfogadta.

5. napirendi pont: Előterjesztés az OMBKE egyes pénz-
ügyi és számviteli szabályzatainak jóváhagyására.

5.1 az OMBKE Számviteli politikája
5.2 az OMBKE Pénzkezelési szabályzata
5.3 az OMBKE Értékelési szabályzata
5.4 az OMBKE Leltározási szabályzata
5.5 az OMBKE Selejtezési szabályzata
Előadó: Dr. Szabados Gábor, ügyvezető igazgató
A kapcsolódó dokumentumok digitális formában előre

meg lettek küldve a választmányi tagoknak.
Az ügyvezető igazgató tájékoztatta a Választmányt, hogy

a Ferenczi könyvelő iroda és Boza István könyvvizsgálónk
készítették el a szabályzatokat, melyeket ezentúl be kell tar-
tani. Mire ezekre fel tudunk készülni, az három hónap. 

Az öt pénzügyi-számviteli szabályzatról a Választmány
egyesével szavazott.

A Választmány mind az öt belső szabályzatot ellenszava-
zat és tartózkodás nélkül jóváhagyta.

6. napirendi pont: A „Hogyan tovább OMBKE?” vitaso-
rozat soron következő, 3. fordulójának meghirdetése. 

Előadó: Dr. Hatala Pál elnök
Az elnök úr elmondta, hogy sajnos, a járványhelyzet adta

gyülekezési nehézségek miatt a vitasorozat 3. fordulóját egye-
lőre megtartani nem lehet. Felkészülés is szükséges, irányí-
tani kell oly módon a munkánkat, hogy lássuk azt, hogy mi
az, ami foglalkoztatja a tagjainkat, helyi szervezeteink veze-
tőit, szakosztályaink vezetőit. Számos olyan kérdés van, idő
távlatokban mérve, amely meg kell hogy határozza a cselek-
vési magatartásunkat, függetlenül attól, hogy hogyan fog
alakulni az új alapszabályunk. Mert nem az új alapszabály
fogja meghatározni a jövőjét az Egyesületünknek, hanem a
tagok, a körülmények és azok a megoldandó feladatok, ami-
ket rutinból megtettünk, de még nem is láttuk, hogy egy év
alatt, tíz év alatt hogyan fog változni az élet, és milyen cse-
lekvési kényszereket fog ránk kényszeríteni. Nem lehet ilyen
vitát online formában tartani. Sok embernek kell egyetérteni
vagy vitatkozni sok mindenen, ezért a vitasorozat 3. forduló-
ja nem tartható meg, amíg vírushelyzet van. Reméljük, hogy
a jövő év első negyedévében, félévében megtartható lesz és
ez a munka is folyhat tovább. 

A Választmány egyhangúlag elfogadta elnök úr tájékoz-
tatóját.



7. napirendi pont: Egyebek
Törő György úr, a Bányászati Szakosztály elnöke hozzá-

szólásában elégedetlenségét fejezte ki a 110. Küldött gyűlés
jegyzőkönyvének elkészítésével kapcsolatban: 

„A 110. Küldöttgyűlés jegyzőkönyvének elkészítése,
úgy gondoltuk, hogy nem okoz nagy gondot, de sajnos, a
jegyzőkönyv kiegészítésre szorult. Huszár László jegyző-
könyv-hitelesítőnk további öt-hat óra hanganyag meghallga-
tásával egészítette ki a küldöttgyűlés jegyzőkönyvét, amely
igazából így sem hozta vissza a küldöttgyűlés hangulatát.”

Törő György úr továbbá emlékeztetett, hogy a 110. Kül -
döttgyűlésre két indítványt nyújtott be:

„Az egyik, hogy az alapszabály elfogadása és a szerve-
zeti működési szabályzat végleges tervezete egy időre essen,
és a Küldöttgyűlés ennek a kettőnek az ismeretében döntsön.
A másik volt az új alapszabályban szereplő elnökség össze-
tétele, hogy az elnökség tagjainak évenként megállapított
szavazati aránya, a korábbi hagyományok szerint, tükrözze
az egyesület meglévő, illetve tervezett szakosztályainak
tárgy év január 1-i létszámarányát. Ezekben a kérdésekben a
Bányászati Szakosztály tagsága egységes állásfoglalást tett.
Elnök úr e kérdéseket mindenféle formai megfelelés ellené-
re sem tárgyaltatta, illetve tette fel szavazásra.”

Végül szakosztályelnök úr a következő bejelentést tette:
„A Bányászati Szakosztály a nem hiteles küldöttgyűlési

jegyzőkönyv, valamint a tagságunk javaslatai iránt tanúsított
érdektelenség miatt, kinyilvánítja bizalmatlanságát az egye-
sület vezetésével szemben.”

Dr. Hatala Pál elnök úr a bejelentésre adott válaszában
kö zölte, hogy egyrészt szeretné látni azt az írásos jegyző-
könyvet, amivel az egységes szakosztályi határozatot meg-
hozták. Másrészt kifejtette, hogy a következő Küldött gyű -
lésre természetesen bekerülhet a javaslat. Ha ott a Küldött-
gyűlés megfelelő létszámban elfogadja azt, akkor a szerint
fog alakulni az Egyesület Alapszabálya. Kérte továbbá a
Bányászati Szakosztályt, hogy írásban terjesszék elő a Vá-
lasztmányhoz javaslataikat, hiszen a Választmány a két Kül -
dött gyűlés között az Egyesület döntéshozó szerve. A Vá -
lasztmány majd hoz egy határozatot, melyet a következő
Küldöttgyűlés elé terjeszt. Aztán a küldöttgyűlés vagy jóvá-
hagyja, vagy sem, mint a legfőbb döntéshozó szerv.

Törő György szakosztályelnök úr jelezte, hogy meg fog-
ják tenni írásos javaslatukat.

Az OMBKE Választmányának 2020. október 20-i,
rendkívüli ülése

Dr. Hatala Pál elnök rendkívüli választmányi ülést hívott
össze, a meghirdetett első napirend okán:

1. napirendi pont:
A 2020. szeptember 29-i választmányi ülés 7. Egyebek

napirendjében a Bányászati Szakosztály elnöke, a Bányá -
szati Szakosztály nevében bizalmatlanságát nyilvánította ki
az Egyesület vezetésével szemben.

A választmány értékeli a bejelentést, megvitatja a fenti
bejelentés kapcsán előállt helyzetet, és intézkedik a megten-
ni szükséges lépésekről.

Az ülésen 19 szavazati joggal rendelkező választmányi
tag, valamint Dr. Tolnay Lajos tiszteleti elnök és Kovacsics
Árpád ex-főtitkár vettek részt.

Törő György, a Bányászati Szakosztály elnöke napirend
előtt kért felszólalási lehetőséget, melyben az alábbiakat
ismertette:

„Október 14-én 26 fővel és két meghívottal szakosztály-
vezetőségi ülést tartottunk. Itt néhány gondolat elhangzott,
ami alapján a szakosztályunk vezetősége is néhány dologban
elgondolkodott. A vezetőségi ülésen megjelent tagok összes-
ségében az egységes Országos Magyar Bányászati és Ko -
hászati Egyesület, a bányász-kohász barátság és a hármas
egyesületi alapelv mellett tették le a voksukat.

A szakosztály szűkebb vezetése utólag önkritikusan meg
kellett hogy állapítsa, hogy az új alapszabály-módosítási ter-
vezettel kapcsolatos kritikáit meglehetősen későn fogalmaz-
ta meg. Az alapszabály-módosítás véleményezési munkára
nem fordított elég időt, mely a jelenlegi tarthatatlan állapot-
hoz vezetett.

A bizalmatlanság kifejezése nem volt szerencsés, az elé-
gedetlenség talán jobb megfogalmazás lett volna. Így nem
rögzült volna szinte azonnal a fejekben a bizalmatlansági
indítvány. Ilyet nem kívántunk, és nem terjesztettünk elő. A
Bányászati Szakosztály egyöntetű véleménye helyett, mint
az vezetőségi ülésünk szavazásából is kitűnt, a helyi szerve-
zeteink vezetésének többségi véleményeként kellett volna
megfogalmazni a kifogásokat.

Ezért utólag is elnézést kérek az egyesület vezetésétől és
a vezetőségünk nemmel szavazó kollegáitól. Tisztelt Vá -
lasztmány, az elmondottak alapján kérem az elnök urat és a
választmányi tagokat, hogy jövőbe tekintő és a közös célok
érdekében tenni akaró módon folytassuk egyesületi munkán-
kat. Közösen javítsunk a kommunikációs hibákon, és le-
gyünk transzparensebbek egymás, a helyi szervezeteink és a
tagság irányában. Ezt diktálja egyesületünk sok évtizedes
hagyománya és szakmáink barátsága. Köszönöm a lehetősé-
get, elnök úr.” 

Ezután Dr. Hatala Pál elnök beérkezett további napiren-
di javaslatokat ismertetett.

Bocz András, a Vaskohászati Szakosztály elnöke írásban
küldte be javaslatát:

2. napirendi pont: A Választmány, a 2020. július 21-i ülé-
sén elfogadott 2020/III-7 számú határozatát, amely a
Küldöttgyűlés elé terjesztendő Alapszabály-módosításra vo -
natkozott, visszavonja. A Választmány felkéri az Alap sza bály
Bizottságot, hogy az Alapszabály-módosítás tervezetet és az
SZMSZ tervezetet a Szakosztályok vezetőségeivel közösen
vizsgálja meg, és figyelembe véve az elhangzó javaslatokat,
azt legkésőbb 2021. február 28-ig terjessze a Választ mány
elé.

A Törő György szakosztályelnök által megküldött javas-
lat szerint:

3. napirendi pont: Az új Alapszabály-módosítás tervezet
visszahívásának kezdeményezése a Választmány elé.

Ezt követően Kőrösi Tamás főtitkár tájékoztatta a Vá -
lasztmányt, hogy sajnos Dr. Szabados Gábor ügyvezető
igazgató 2020. október 21-i nappal kezdődő felmondási idő-
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vel benyújtotta felmondását a munkáltatói jogkört gyakorló
Dr. Hatala Pál elnök úr részére. Ezért a Választmánynak még
október 20-án meg kell hirdetnie a munkakör betöltésére a
pályázatot, mert csakis így van esély arra, hogy még a 30
napos felmondási időtartam alatt a munkakör ellátására meg-
felelő személyt tudjunk biztosítani. Ezek alapján a javaslat:

4. napirendi pont: Pályázat kiírása az OMBKE ügyveze-
tő igazgatói munkakörének betöltésére. 

Ezután a Választmány elfogadta mind a 4 napirendi pontot.

Az 1. napirendi pont kapcsán Dr. Hatala Pál elnök a kö -
vet kezőket mondta:

„Előző választmányi ülésünk utolsó, határozatot nem
igénylő kérdésekre fenntartott „Egyebek” napirendi pontjá-
ban Törő György úr, a Bányászati Szakosztály elnöke – a
szakosztály nevében – bizalmatlanságát nyilvánította ki az
Egyesület vezetésével szemben. Bár az ülést követően töb-
ben is, azonnal arra utaltak, hogy ez a lépés Alapszabály-
ellenes, ilyen lépésre, ilyen formában az Alapszabály nem ad
lehetőséget, de úgy döntöttem, hogy az 1000 főt meghaladó
taglétszámú szakosztály ilyen irányú, egységes nyilatkozata
mellett (ha ez az), nem lehet semmi körülmények között
elmenni. Törő György nem hirtelen felindulásában ragadtat-
ta el magát, hanem felkészülten, sőt előre készülten, kiemel-
ten sorolt sérelmek idézésével, írott szövegként olvasta fel
bizalmatlansági nyilatkozatát. Most én azt mondom: vélt és
koholt sérelmek alapján… Minden rábeszélésem ellenére
Szabados Gábor végül úgy döntött, hogy az ellene ellensége-
sen, szándékosan és folytatólagosan gerjesztett bizalmatlan-
ság légkörében felelős munkáját nem tudja folytatni… Ami
pedig az én véleményemet illeti: természetesen a kérdést
könnyű lezárni és le is fogjuk. Higgyétek el, hogy engem
ebben az elnöki pozícióban csak az Egyesület megtartásának,
összetartásának az ügye tart meg. Lévén, hogy engem az
egyesület 100%-kal választott meg, nem tehetem meg, akár-
milyen nagy rész is vélt vagy rosszul értelmezett módon fel-
lép valami olyan ellen, ami méltánytalan, nem szabad meg-
sértődnöm és nem szabad úgy hozzá állni, hogy ez valami-
lyen revansot kíván. Én ezzel a kérdést, a magam részéről le
akarom zárni. Az, hogy ilyen nem hangzott el, az tényszerű-
en nem igaz, hiszen a jegyzőkönyv hanganyag alapján és szó
szerint készült el. Ez elhamarkodott volt és nem végiggon-
dolt… Én kész vagyok ezt félretenni, ha normálisan helyre
tudjuk hozni azt a hiátust, amit ez a korábbi választmányi
ülésen elhangzott, leírt, előkészített szándék fogalmazott
meg. A 2500 tag együtt maradása, az Egyesület megmaradá-
sa a cél. Ezt kell szem előtt tartani.”

Huszár László, a Bányászati Szakosztály exelnöke fűzött
még hozzá néhány érdemi, segítőkész gondolatot: 

„Az elmúlt időszakban meglehetősen furcsa, és az
Egyesület életében nem éppen gyakori folyamatnak vagyunk
vagy voltunk részesei. Remélem, hogy inkább voltunk.

Hogy ez a folyamat mikor, honnan indult, mi váltotta ki,
minden bizonnyal személytől függően lehet más és más okot
felhozni, felvázolni. Sajnálatos, hogy ez eddig fajult, de azt
hiszem, hogy itt az ideje annak, hogy ne visszafelé mutogas-
sunk, mint az óvodások a homokozóban, hanem tekintsünk

előre. Mint ahogy a szakosztályelnök úr mondta, a szakosz-
tály vezetőségi ülésen résztvevők egyhangúlag nyilvánítot-
ták ki azt, hogy változatlanul az egyesület hármas jelszavát
alapnak tekintve kívánnak tevékenykedni a továbbiakban is.
Gondolom, ezt tekintik alapnak a más szakosztályok is.
Ebben minden bizonnyal közös az összhang.

Ami pedig a fennálló konfliktust illeti, azt hiszem, ez a
megoldás felé visz, és talán már el is indult ez az elmúlt hoz-
zászólásból. Én kérek is mindenkit, aki az idevezető folya-
matnak bármilyen formában is részese, előidézője, okozója,
érintettje volt, és egy hógolyóból lavinát sikerült létrehozni,
gondolja végig, mit és hol rontott el, és vajon megtett-e min-
dent annak érdekében, hogy ne fajuljon el idáig, és ne for-
duljon elő még egyszer. Egy klasszikus szakestélyi idézettel
élve: vonja le a konzekvenciát. Ha ezt minden érintett meg-
teszi, és azon lesz, hogy ne kövesse el még egyszer, akkor ezt
az ügyet a feledés homályában tudhatjuk.  Mindannyian, az
egyesület közös érdekeit szem előtt tartva, folytathatjuk a
közös munkát.” 

Ezután az elnök szavazásra bocsátotta: „Kérdés az, hogy
a megfogalmazott bizalmatlansági indítvánnyal egyetért-e a
Választmány?” 

A Választmány tagjai egy tartózkodás mellett egyhangú-
lag elvetették a bizalmatlansági indítványt.

A 2. napirendi ponthoz Fegyverneki György, az Önté -
szeti Szakosztály elnöke szólt hozzá. Megdöbbenésének
adott hangot, hogy az Alapszabály Bizottság több mint egy
éves munkáját vissza akarják dobni. Hiszen a létszámarányos
bizottság nagyon komoly munkát végzett, és minden alka-
lommal a szakosztályok vezetése is megkapta azt az anyagot,
az ott lévő bizottsági tagokon keresztül is, amelyről lehetett
véleményt alkotni, elmondhatta bárki a véleményét, jobbító
szándékkal javaslatot nyújthatott be, fenntartásait megfogal-
mazhatta. 

Ezt követően Hatala Pál elnök a 2. napirendi pont szava-
zásánál két részre bontotta a szavazást.

Az első rész szerint: „Vonja vissza a Választmány az
alapszabály módosításának tervezetére vonatkozó, a 2020.
július 21-i ülésén elfogadott 2020/III-7 számú határozatát”

A Választmány 11 igen, 4 nem és 1 tartózkodás szavazat-
tal elfogadta a javaslatot.

A második rész szerint: „A Választmány felkéri az Alap -
szabály Bizottságot, hogy az Alapszabály-módosítást és az
SZMSZ tervezetet a Szakosztályok vezetőségeivel közösen
vizsgálja meg, és figyelembe véve az elhangzó javaslatokat,
azt legkésőbb 2021. február 28-ig terjessze a Választmány
elé.”

A Választmány 15 igen és 3 nem szavazattal elfogadta a
javaslatot.

A 3. Napirendi pont Törő György előterjesztése: „Az új
alapszabály-módosítás tervezete visszahívásának kezdemé-
nyezése a választmány elé.”

A napirend kapcsán Törő György, Dr. Tolnay Lajos, Dr.
Debreczeni Ákos és Dr. Szabó Tibor szóltak hozzá, egyönte-
tűen azt indítványozva, hogy a 3. napirendet nem kell tár-
gyalni, azonos az előzővel, amiben döntött a Választmány.



A 3. napirendi pont tárgyalásától egyhangú szavazással
eltekintett a Választmány.

A 4. napirendi pont kapcsán Kőrösi Tamás főtitkár ismer-
tette az ügyvezető igazgatói posztra kiírandó pályázatot,
miközben annak tervezetét a választmányi tagok képernyői-
ken megjelenítve láthatták. A főtitkár javasolta a pályázati
felhívást az Egyesület honlapján és a Morvai tanár úr által
vezetett OMBKE levelező listán megjelentetni.

Ezután Csurgó Lajos, Ősz Árpád, Kőrösi Tamás, Németh
László, Fodor Krisztina, Zelei Gábor, Bocz András és Hatala
Pál is kérték Szabados Gábort, hogy maradjon, vonja vissza
felmondását.

Szabados Gábor azonban így nyilatkozott: „Jólesett min-
den szavatok és köszönöm a biztatást. Higgyétek el, annak,
hogy ma ennek a választmányi ülésnek olyan lett a hangula-
ta, olyan lett az összetartása, a szabadságfoka, amilyen na -
gyon rég nem volt, hogy a Választmány és rajta keresztül az
Egyesület, fölrázza magát és büszke lesz magára, annak ára
van. Ennek az ára például én vagyok. Tudom, hogy elnök
úrnak is nehezebb lesz, mert dolgoztunk, és fontos volt, hogy
értsük egymást fél szavakból. Tudom, az Egyesületnek is
nagy szüksége van praktikus technikai vezetőre, ha úgy tet-
szik. Nem hiszem, hogy egy alkalmas vezetőként csak
Szabados Gábor tudja ezt eredményesen elvégezni. Nem,
köszönöm a bizalmatokat, nem vonom vissza, nagyon ócska
dolog lenne, ha bármiféle zsaroló pozícióban állnék ezzel a
felmondással. Nem, úgy gondolom, hogy nélkülem jobban
fog menni.”

Ezután Dr. Hatala Pál elnök úr az Egyesület nevében
megköszönte Szabados Gábor munkáját, majd szavazásra
bocsátotta a kérdést: „Egyetért-e a Választmány azzal, hogy
az Egyesület elnöke az ügyvezető igazgatói munkakör betöl-
tésére a bemutatott pályázati hirdetmény tartalommal a
pályázatot meghirdesse?”

A Választmány 14 igen és 1 tartózkodás szavazattal elfo-
gadta a javaslatot.

Jó Szerencsét! Kőrösi Tamás

Egyesületünk elnökének tájékoztatója

Tájékoztatom Egyesületünk tagjait, hogy Dr. Szabados
Gábor ügyvezető igazgató 2018. december 17-én kezdődött
munkaviszonya, kérésére, 2020. november 19-ével véget
ért. A hazai vírushelyzet miatti rendelkezéseknek és tiltá-
soknak megfelelően az Egyesület Választmánya november
18-i ülésén – sajnos szerény körülmények között – búcsúz-
tatta el Dr. Szabados Gábort. A Választmány nevében az
ülésen Egyesületünk elnöke köszönetet mondott Dr.
Szabados Gábornak a nagy odafigyeléssel és alapossággal
végzett munkájáért, az Egyesület megújítása érdekében oda-
adással folytatott tevékenységéért, az Egyesület gazdálko-
dásának takarékos és eredményes irányításáért, az Egyesület
működését segítő, körültekintő kapcsolatépítő szerepéért.
Ez a köszönet a választmányi ülésről készült jegyzőkönyv-
ben a választmányi tagok egyhangú támogatásával is rögzí-
tésre került. Az Egyesület képviseletében, mint elnök kívá-
nok Dr. Szabados Gábornak tartósan jó egészséget, és kérem
Őt, hogy mint a Bányászati Szakosztály tagja továbbra is

támogassa a Szakosztály munkáját, tapasztalatával, vezetői
és szakmai tapasztalataival lehetősége szerint a jövőben is
nyújtson támogatást az Elnökség munkájához. 

Jó szerencsét! Dr. Hatala Pál

Tájékoztatom Egyesületünk
tagjait, hogy a 2020. no vember
18-án tartott, határozatképes
OMBKE Választ mányi ülésen a
választmány tagjai Zelei Gábor
(53) geofizikus mérnök tagtársun-
kat, pályázata alapján egyhangú
határozattal választotta meg az
OMBKE új ügyvezető igazgatójá-
nak.

Zelei Gábor a munkaköre ellátásához szükséges kötele-
zettségeinek a mai napon elegett tett, munkáját a holnapi
naptól, 2020. november 20-án kezdi meg.

Zelei Gábor elérhetőségei: igazgato@ombke.hu,
zelei.gabor@ombke.hu,  illetve +36 20 340 4964

Zelei Gábornak valamennyiünk nevében sikeres mun-
kát, hozzá jó egészséget kívánok. Dr. Hatala Pál

Kitüntetések

Ősz Árpád, az OMBKE Kőolaj-, Földgáz és Víz bá nyá -
szati Szakosztály elnöke, a MOL Nyrt. FF&EBK igazgató-
ja a katasztrófavédelem területén több éven át végzett kie -
mel kedően eredményes tevékenységéért a „Kataszt ró -
favédelem Önkéntes Támogatásáért Em lékérem” kitün-
tetésben részesült. A kitüntetést a tűzoltók védőszentje,
Szent Flórián napja alkalmából rendezett ünnepségen adta
át Dr. Pintér Sándor belügyminiszter, miniszterelnök-he -
lyettes.

A rangos elismeréshez gratulálunk és további sikereket
kívánunk. ( Szerkesztőség)

Fél évszázad az olajipar emlékeinek gyűjtésében,
hagyományainak megőrzésében 

Tóth János aranyokleveles vegyipari gépészmérnök az
olajiparból került 1975 novemberében a Magyar Olajipari
Múzeumba, előbb tudományos munkatárs, majd 1985 októ-
berétől a múzeum igazgatója volt. Lelkes és eredményes
munkájának köszönhetően lett a MOGIM – teljesítménye és
gyűjteményeinek mérete alapján – Magyarország második
legjelentősebb műszaki múzeuma és Európa második legje-
lentősebb olajipari múzeuma. Szakmatörténetünk tárgyi,
dokumentációs és irodalmi emlékeinek gyűjtése mellett
több iparági, múzeumi és tudományos szakmai szervezet –
Országos Múzeumi Tanács, Kulturális Szövetség, Pulszky
Társaság, Magyarhoni Földtani Társulat, VEAB, Közép-
európai Vaskultúra Útja Egyesület, MUT (Közép-európai
Technikai Múzeumok Egyesülete), EMT (Erdélyi Magyar
Műszaki Tudományos Társaság – tagjaként, az OMBKE
Történeti Bizottságának vezetőjeként, valamint néhány civil
szervezet, alapítvány tagjaként segítette a magyar és egyete-
mes – ipari – kulturális örökségvédelemi tevékenységet.
2013 őszén – a Lakiteleki Népfőiskolával együttműködve –
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elindította a múzeumban nagy sikert aratott Papp Simon
Népfőiskola Tagozatot. 

Mindig kiemelkedő segítséget nyújtott a Kőolaj-,
Földgáz- és Vízbányászati Szakosztály rendezvényeinek
sikeréhez, jubileumi eseményeinek színvonalas kiállításo-
kon történő bemutatásához.

Számos kitüntetése közül a legjelentősebb a Magyar
Érdemrend Lovagkeresztje (2016) és a Zalaegerszegért díj
(2016).

Több mint 50 éves olajipari szolgálat után vonult nyu-
galomba. 

Megköszönve szakmai, baráti segítségét a múzeumi
kollektíva és a Vele együtt dolgozó számos kollégája nevé-
ben kívánunk további eredményes munkálkodást és Jó sze-
rencsét!

(A Szerkesztőség)

Kitüntetések Miskolc Város Napján

Régi hagyomány szerint Miskolc Város Napján, május
11-én, a város kitüntetésekkel ismerte el a miskolci polgárok
és szervezetek kiemelkedő munkáját. Az idei kitüntetettek
közül szakmánk szűkebb területein tevékenykedő képvise-
lőit említjük meg. 

Az Egyetemért – A Városért díj: Prof. Dr. Roósz
András, Széchenyi-díjas kohómérnök, egyetemi tanár, a
magyar űr-anyagtudományi program irányítója, a Magyar
Tudományos Akadémia rendes tagja. Tevékenysége révén
hozzájárul mind a város, mind pedig a felsőoktatási intéz-
mény fejlődéséhez és felemelkedéséhez.

„Az Év Civil Szervezete” díj: Északkelet-Magyar -
ország Ipartörténetének Ápolásáért Alapítvány: a
Diósgyőri Vasgyárban dolgozott nyugdíjasok és a velük
együttműködő társaságok közreműködésével 2006-ban lét-
rejött Alapítvány fő célja a Diósgyőr-Vasgyári üzemek, a
Diósgyőr Vasgyár és a Diósgyőri Gépgyár, valamint a
Diósgyőr-Vasgyári Kolónia ipari örökségi anyagainak gyűj-
tése, feldolgozása, a nagyközönség részére történő bemuta-
tása.  

Dr. Szentpáli István Kamarai Díj: Dr. Vékony
Sándor, a miskolci egyetem nyugalmazott oktatója húsz
évig oktatott a Miskolci Egyetemen, emellett kiemelkedő
innovációs munkát is végzett, saját, tanszéki és ipari talál-
mányok hasznosítási munkáit vezette. Tevékenységét a
B.-A.-Z. Megyei Kereskedelmi és Iparkamara (BOKIK) e
díjjal ismerte el.

A 70. Bányásznap központi ünnepsége

A 2020. évi központi Bányásznapi ünnepség lebonyolítá-
sát 2020. szeptember 3-ára az Oroszlányi Városi Önkor-
mányzat vállalta. A szükséges előkészületeket az illetékes
szakmai minisztérium (jelenleg az Innovációs és Technoló -
giai Minisztérium), a Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók
Szakszervezete, a Magyar Bányászati Szövetség, az Or -
szágos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület és az
Oroszlányi Városi Önkormányzat megtették. 2020. augusz-
tus 31-én azonban a kialakult járványhelyzetre tekintettel a
Magyar Bányászati Szövetség javasolta az ünnepség elha-

lasztását a 2021. évre, és ezzel a javaslatával a többi szerve-
ző egyetértett.

Az Innovációs és Technológiai Minisztérium épületében
szeptember 3-án, csütörtökön 11.00 órától – ekkor kezdő-
dött volna az oroszlányi országos rendezvény – zárt körben
elhangzottak a bányásznapi beszédek, melyekről videófel -
vé tel készült. Ezen az eseményen részt vett – a központi
bányásznap tervezett elnökségének tagjai közül Dr. Fónagy
János országgyűlési képviselő, a nemzeti vagyonnal kap-
csolatos parlamenti ügyekért felelős államtitkár, miniszter-
helyettes; Kádár Andrea Beatrix, az Innovációs és Techno -
lógiai Minisztérium energetikáért felelős helyettes államtit-
kára (Prof. Dr. Palkovics László innovációs és technológiai
miniszter úr képviseletében); Horváth Péter János, a Ma -
gyar Energetikai és Közműszabályozási Hivatal elnöke, Dr.
Fancsik Tamás, a Magyar Bányászati és Földtani Szolgálat
elnöke; Rabi Ferenc, a Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók
Szakszervezetének elnöke; Dr. Zoltay Ákos, a Magyar Bá -
nyászati Szövetség ügyvezető főtitkára. Ünnepi köszöntőt
mondott Dr. Fónagy János miniszterhelyettes, Kádár Andrea
Beatrix helyettes államtitkár és Rabi Ferenc, a BDSZ elnö-
ke. A beszédek után név szerint felolvasásra kerültek a
kitüntetésben részesülők.

Rabi Ferenc köszöntő beszéde

Tisztelt Bányásznapi Ünneplők!
Sajátosan ünnepeljük a 70. Bányásznapot a kialakult ve -

szélyhelyzeti készültség miatt. Azt terveztük, hogy közpon-
ti szakmai ünnepségünk résztvevőit, az ország bányászait,
bányász nyugdíjasait Oroszlány Város Önkormányzata ven-
dégszeretetét élvezve a Művelődési Központjukból köszönt-
jük. A pandémiás helyzet a virtuális ünnepség lebonyolítá-
sát tette lehetővé az Innovációs és Technológiai Miniszté -
rium épületéből, amelyet köszönök.

Szeretném megköszönni Oroszlány Város Önkormány-
zatának is, hogy vállalták és előkészítették a bányásznapi
ünnepséget. Ennek a városnak a vonzáskörzetében műkö-
dött az utolsó jelentősebb mélyművelésű, föld alatti szénbá-
nya Márkushegyen. A bányász emberek munkája az elmúlt
évtizedekben jelentős mértékben hozzájárult Oroszlány
város fejlődéséhez, az ipari kultúra megteremtéséhez, de így
volt ez az ország többi szénmedencéjében is, Tatabányán,
Dorogon, Borsodban, Ózd vidéken, Nógrádban, Veszprém-
ben, Ajkán és a Mecsekben. Ennek kapcsán a 70. Bá nyász -
nap lehetőséget ad arra, hogy emlékezzünk és megköszön-
jük az elmúlt évtizedek szénbányászainak munkáját. Társa -
dalmi elismerésük, munkájuk iránti szükséglet a II. világhá-
ború után, majd az olajválságot követően erősödött, az
1960-as évek közepén még több mint 140 ezer szénbányász
dolgozott Magyarországon, veszélyes körülmények között,
nehéz fizikai munkát végezve. Tatabányán számolták ki,
hogy ha csak az ottani szénmedencében kitermelt szén meny -
nyiségét vennénk alapul, egy 600 méter magas piramist kell
elképzelnünk. Másik összehasonlításban, ha kéttengelyes
vasúti kocsiba rakták volna az itt kitermelt szenet, hatvan-
hatezer kilométer hosszú szerelvény jönne létre, ami más-
félszer körbeérné a Földet. Ehhez kell hozzáadni a többi
szénmedence hasonló termelését. Ez azok teljesítménye – s



erről szól a Bányásznap –, akik nap mint nap vállalták a
veszélyeket, azok, akik odafigyeltek egymásra a föld alatti
munkavégzésben, azok, akik értéket teremtettek, és igye-
keztek fegyelmükkel, közösségi hatásukkal a mindennapok-
ra is odafigyelni, s eredményeket elérni.

Igaz ez a már megszűnt föld alatti ércbányászokra is,
Tapolca, Kincsesbánya, Halimba, Rudabánya, Recsk telepü-
lések őrzik a hagyományokat. 

Törvény volt, hogy a bányában figyelni kellett egymás-
ra, hogy a bányavállalatoknak támogatni kellett a települé-
sek fejlődését, kultúráját, sportját, közösségi életét. Ez a
bányász mentalitás, kisugárzó erő ad, adott tiszteletet a
bányásznak. Egy-egy bányát ma is nosztalgiával emleget-
nek a korábban ott dolgozók az összetartozás érzése, a kiala-
kult baráti munkahelyi légkör miatt is. 

Szakszervezetünk, a Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók
Szakszervezete több mint 10 ezer nyugdíjas tagja közül 603-
an kaptak emléklapot és bányászkorsót 75-70-65-60-50 éves
szakszervezeti tagságukért. Köszöntjük őket is, akik bánya-
munkájuk kezdetétől tartoznak közösségünkhöz. Egy főhaj-
tással szeretnék megemlékezni azokról is, akik már nincse-
nek közöttünk, de sokat tettek a bányászat sikerességéért, az
ország energiával, ércekkel történő ellátásáért. 

Külön fejet hajtok azok előtt, akik a legtöbbet, az életü-
ket áldozták a bányaművelés során az elmúlt több mint 200
évben.

Kedves Bányásztársaim!
A 70. Bányásznapon adódik a kérdés, hogy a föld alatti

bányászati szerkezetátalakítás után, amely az elmúlt évtize-
dekben megállapodásokra épült, a bányászatnak, a kiterme-
lő iparágnak milyen jelene, jövője lesz? Bízunk benne, hogy
a Mátrai Erőmű Zrt., a visontai és a bükkábrányi bányáiból
kitermelt tüzelőanyag felhasználásával, hazai munkaerő
igénybevételével, legális foglalkoztatással, a munkaügyi
kap csolatok és a kollektív szerződés fenntartásával tovább
működik, erősítve az energiaellátás biztonságát, és amikor
szükségessé válik a szerkezetváltás, a munkavállalók szá-
mára méltányosan és igazságosan történik. Reménykedünk
abban, hogy a szénkülfejtésen munkát vállalók és a fúrótor-
nyoknál dolgozók újra korkedvezményes nyugdíjban része-
sülhetnek. Sajnos a törvényi háttér megszűnése után új sza-
bályozás nem született! Ezt várják az érintett bányászok,
mert tudják, hogy 65 éves korukig nem képesek megfelelő
fizikai állapotban ellátni feladataikat.

Tisztelt Ünneplők!
A világon, Európában és Magyarországon is az energia-

ipar mélyreható átalakítása zajlik. A megújuló energia kapa-
citások kiépülésének szükségességét nem vitatva, abban va -
gyunk érdekeltek a Magyar Bányászati Szövetséggel, hogy
a magyar bányaipar is kapjon lehetőséget a természeti erő-
források hasznosítására. Ehhez a Magyar Bányászati és
Föld tani Szolgálat, a Miskolci Egyetem szakembereinek
közreműködésével is kiváló szakmai háttéranyagokat készí-
tett „A hazai szénvagyon és hasznosítási lehetőségei”, vala-
mint a „Szénhidrogének Magyarországon” című kiadvá-
nyukkal. A bányaipar lehetőségei függnek az európai és
nemzeti szabályozástól, a környezeti szempontokat is figye-
lembe vevő nyersanyag-politikától. Az Európai Unió kuta-
tásra, fejlesztésre és innovációra két kísérleti projektre adott

jelentős támogatást: a hidrogén gazdaság kialakítására és a
tisztaszén technológiák fejlesztésére. Indokoltnak tartjuk,
hogy hazánk mind a két programban vegyen részt, figye-
lembe véve azt is, hogy Magyarországon 1960 körül még
1,5 millió tonna szenet gázosítottak el klasszikus módon, és
a szénvegyészetre is jelentős kapacitások épülnek a világ
több országában. Az új szemlélet szerint a nyersanyag érték-
lánc és a komplex hasznosítás kell hogy előtérbe kerüljenek.
Új munkahelyek létrehozását, foglalkoztatás-bővítést a
bányászati szaktudás, szakképzés fejlesztésével is lehet ösz-
tönözni.

A szénhidrogén iparban 80 éve történt a lovászi boltoza-
ton a dr. Papp Simon geológus által kijelölt fúróponton a ter-
melés megkezdése, 55 éve Algyőnél is az egyik kútfúrás
sikeressé vált. A koncessziók kihasználása, a földgáz kész-
letezés és kereskedelem járulhat hozzá a termelés növeke-
déséhez, a jó minőségű munkahelyek megőrzéséhez. 

Az adalékanyag bányászatban elért eredmények elisme-
rést érdemelnek. Továbbra is indokolt, hogy az üzemekben
a jövő tervezéséhez szükséges információkkal rendelkezze-
nek, hogy a szabályozás segítse a tudatos, kiszámítható ter-
melést, mert ez teremti meg a biztonságos foglalkoztatás fel-
tételeit. Az alapanyag-ellátás egyes területeken, megyékben
stratégiai kérdéssé vált, ez is indokolja az új jogszabályi hát-
tér mielőbbi megteremtését. 

A bányászati szaktudás hasznosul a Mecsekérc, Me -
csek-Öko Zrt.-k, a Bányavagyon-hasznosító Kft. és a Regi -
onális Hulladékkezelő tevékenységében, elsősorban a ter-
mészet- és környezetvédelem, valamint a hulladékgazdálko-
dás területén.

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr!
Tisztelt Helyettes Államtitkár Asszony!
A 70. Bányásznap adjon reményt, hogy a növekedés

idő szaka következik, a bányászmunka föld alatt, külszíni
bányatérségben, olaj- és gázmezőkön és a földgáztárolásban
egyaránt hozzájárul ehhez és ezen keresztül a bányászok, a
bányász nyugdíjasok életminőségének javításához, Magyar-
ország sikerességéhez. Ehhez kérjük a kormányzati támoga-
tást, a szociális párbeszédet. 

Köszönjük a kiváló munkát végzők elismerését.
A 70. Bányásznapot ennek reményében szervezik or -

szág szerte a bányászati vállalkozások, a bányász települések
és azok közösségei. Ebben együttműködés alakult ki az
Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesülettel is,
amelynek fontos szerepe van a szakmakultúra, a bányászati
hagyományok megőrzésében, fejlesztésében. 

Befejezésül szeretném kifejezni a reményem, hogy a
COVID-19 vírus a bányászati munkahelyeken – ahogy idáig
is – az elkövetkezendő időszakban sem okoz fennakadást a
termelésben, hogy a munkavállalók elkerülik a betegséget.
Bízom abban, hogy a jövő évben a Bányásznapot a megszo-
kott módon és hangulatban tudjuk ünnepelni!

Jó szerencsét!

Dr. Fónagy János miniszterhelyettes köszöntője

Elnök Úr! Tisztelt Főtitkár Úr! Tisztelt Ünneplők!
A bányászoknak mindig hangsúlyos szerepe volt és van,

nemcsak hazánk iparának, gazdaságának, hanem hagyomá-
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nyainak, kultúrájának alakításában is. A bányászközösség
erejét volt szerencsém, életem egy korábbi szakaszában,
közelről is megtapasztalni. Személyiségformáló éveket töl-
töttem Putnokon, sokat tapasztaltam a borsodi bányászoktól
emberségről, egymás iránt érzett felelősségről. Ezért is vi -
tat koztam mindig azokkal, akik úgy vélték, hogy hazánk
energiahordozókban szegény ország. Ez természetesen téve-
dés. Geotermikus forrásaink, kőszén- és lignitkészletünk,
valamint a nem konvencionális szénhidrogén-vagyonunk
növeli hazánk ellátásbiztonságát, csökkenti importfüggősé-
günket, ezzel összefüggésben a megújuló energiák nagyobb
arányú szerepvállalását is elősegíti. A szénbányászat terme-
lési volumene lényegesen csökkent, de a villamosenergia-
termelésben és az energiaellátás biztonságát tekintve a
visontai és bükkábrányi lignittermelés ma is nagyon jelentős
szerepet tölt be hazánkban. 

Hazánk az újra iparosodás korszakát éli. Újra lendület-
ben vannak olyan ágazatok, amelyeknek szüksége van
nyersanyagokra, az alapanyagokra. Az építőipar dinamikus
növekedése magával húzza a bányászatot is. Gondoljunk
csak a vasúti fejlesztésekhez vagy az építőiparhoz szükséges
kőre, kavicsra, homokra, amelyek kitermeléséhez nélkülöz-
hetetlenek a hazai lelőhelyek, bányák. De nem csak az épí-
tőiparnak van szüksége a bányászati szektorra. A hazai jár-
műipar bővülése következtében például fokozódott a kohá-
szat, az alumínium- és vasöntészet termelése is. Az állami
tulajdonban lévő ásványkincsekkel történő ésszerű és fele-
lős gazdálkodás az állam, a gazdaság és a társadalom közös
érdeke. A kormány kezdettől hangsúlyozott célja a hazai
energetikai importfüggőség csökkentése, melyben fontos
szerep jut a hazai energiahordozó-készletek nagyobb mérté-
kű, költséghatékony és környezetkímélő hasznosításának.
Fontosnak tartom a Kormány által elfogadott Ener getikai
Ásványvagyon-hasznosítási és Készletgaz  dálkodási Cselek -
vési Tervet és az ahhoz kapcsolódó in téz kedéseket. Úgy
vélem, hogy a cselekvési tervben meghatározott feladatok
végrehajtásával megfelelő módon tudjuk majd kezelni a
XXI. századi bányászat földtudományi, környezeti és gaz-
dasági kihívásait. 

Tisztelt Ünneplők!
Önök tudják, mit jelent a bányászat, a bányászkultúra s

az ahhoz való érzelmi kötődés. Hiszen a változó időben is
erős közösséget alkotnak ma is, olyat, mely őrzi történeti és
kulturális értékeit. Önök, Bányászok ma ismét büszkén,
emelt fővel mondhatják, hogy elődeik erőfeszítése nem volt
hiábavaló, az általuk létrehozott munkakultúra, szociális
vívmányaik, értékrendjük, erkölcsi példájuk ma is elevenen
élnek és hatnak. S ezért szeretném a Kormány nevében is
kifejezni nagyrabecsülésemet és köszönetemet minden
bányász előtt.

Jó szerencsét!

Kádár Andrea Beatrix ünnepi beszéde

Nagy megtiszteltetés számomra, hogy köszönthetem a
szakma művelőit e jeles nap alkalmából. Sajnos a járvány-
ügyi helyzet miatt idén a bányásznapi ünnepséget csak onli ne
formában tarthatjuk meg, de fontosnak tartom kiemelni,
hogy a bányász szakma mindig – de különösen ezekben a

nehéz időkben – maga mögött tudhatja a Magyar Kormány
támogatását.

A koronavírus-járvány a világ szinte minden országát
sújtja, olyan kihívásokat állítva elénk, amelyekre a válasz
nemzeti összefogás nélkül nem lehetséges. A gazdaság las-
sulása mellett a rövid távú problémák megjelenése, mint a
munkaerő rendelkezésre állása, a beszállítói láncok esetle-
ges megszakadása váratlan és új kihívásokat hozhatnak,
amelyek munkánkban az ellátásbiztonsági szempontok
kiemelt kezelését teszik szükségessé újfent. Jó hír ugyanak-
kor, hogy az Önök szakértelmével és töretlen munkavégzé-
sével az elmúlt időszakban is biztosítani tudtuk hazánk
folyamatos energia- és építő-alapanyag ellátását. 

A mai napon több kiváló kolléga évtizedes munkája
kerül elismerésre, azonban úgy gondolom, hogy köszönet
illeti a szakma egészét a vírushelyzet kezeléséért. A bányász
szervezetek példamutató fegyelemmel és precíz szervezett-
séggel alkalmazkodtak a veszélyhelyzethez, és nagyon
rövid idő alatt biztosították a biztonságos munkavégzést a
kollégáknak. Gratulálok Önöknek, és köszönöm a rendkívü-
li körülmények között végzett munkájukat.

A koronavírus-járvány miatt leálló gazdaság újraindítá-
sa, a magyar gazdasági vállalkozások megerősítése kiemelt
prioritásunk – jó példa erre, hogy annak érdekében, hogy
megmentsük az Önök által vállalt munkaprogramokat, több
könnyítést adtunk a koncessziós társaságoknak.

Tisztelt Hölgyeim és Uraim!
A járvány hatása globális és általános – látható, hogy a

világ legmeghatározóbb és kisebb országaiban egyaránt
drasztikus intézkedéseket kellett meghozni a lassítás érde-
kében. A vírusfenyegetettség tartós változásokat jelent a
gazdaság működésében, a társadalmi kapcsolatokban, és a
mindennapokban is. A jövő, a járvány lecsengése ma még
bizonytalan. A helyzet láthatóan különbözik a klasszikus
recessziótól, így a lehetséges kimeneti forgatókönyvek
száma is sokkal nagyobb. A mi feladatunk azonban az, biz-
tosítsuk, hogy Magyarország, a magyar gazdaság felkészült-
sége és reagálóképessége a kialakuló új helyzetben gyorsab-
bá és hatékonyabbá váljon. 

Véleményem szerint ezek az átalakulások esélyt jelente-
nek a hazai bányászat számára. Az energiaforrások iránti
folyamatos kereslet és az ellátásbiztonság folyamatos garan-
tálásának kérdése a fenntarthatóbb, energiahatékonyabb és
innovatívabb megoldások fejlesztését teszi szükségessé. A
hazai nyersanyagok fokozott kitermelése, a meglévő esz-
közpark és infrastruktúra használatának újragondolása, az
innováció új esélyeket, utakat teremt az iparág számára is. A
terület az Energetikai Innovációs Tanács munkája során is
figyelmet kapott, amely azt is vizsgálta, hogyan erősíthetjük
hazai ellátásbiztonságunkat a nem-konvencionális, illetve
magas inerttartalmú telepek földgáz kitermelését célzó tech-
nológiai fejlesztések, támogatások, ösztönzők megjeleníté-
sével. 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim!
Mi az Innovációs és Technológiai Minisztériumban

azon dolgozunk, hogy ebben a gyorsan változó világban
támogassuk a magyar bányászati ágazat sikeres működését.
Közeljövőben tervezett javaslataink: 

Az első témakör, amiben mindenképpen szeretnénk
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jelentős előrelépést elérni, az a hazai nyersanyagok fokozott
kitermelése. A veszélyhelyzet miatti leállás és az ingatag
olajár környezet miatt felfüggesztettük a szénhidrogén kon-
cessziók kiírását, de amint a lehetőségek engedik, szeret-
nénk újult erővel elindítani a nyolcadik kört. 

Szintúgy hangsúlyos kérdés az építőipari nyersanyagok
kitermelése. Magyarország a lehetőségeihez képest jelentő-
sen alulteljesít a kavics- és homokkitermelésben, pedig ezek
az alapanyagok jelentik bármiféle beruházás alapját. A szak-
ma bevonásával szeretnénk a teljes ide vonatkozó szabályo-
zást átvizsgálni és a kor igényeihez igazítani.

A hazai nyersanyagok mellett szintúgy hatalmas erőfor-
rás a hazai földhő. A Magyar Kormány célul tűzte ki, hogy
2050-re eléri a klímasemlegességet. Ehhez a vállaláshoz
elengedhetetlen a megújuló energiaforrások jelentős bevo-
nása az energiamixbe, ugyanakkor sok esetben korlátozottak
a lehetőségeink. A napelemes fejlesztések mellett ugyanak-
kor van egy energiaforrás, amely potenciálja nálunk világvi-
szonylatban is különösen erős, és mégis alig támaszkodunk
rá, ez pedig a geotermia. Kollégáimmal egy átfogó fejlesz-
tési koncepción dolgozunk, amely a teljes geotermikus
értékláncot hivatott fellendíteni.

A rendelkezésre álló földtani és másodnyersanyag infor-
mációk pontosítása, újraértékelése, erőforrások leltárba
vétele, digitalizációja szintén a közeljövő feladata. Több
évtizednyi adatunk van a nyersanyagjainkról. Célunk, hogy
a felhalmozott adat kincs digitális és elérhető legyen, ne
jelentsen akadályt a jövendőbeli beruházások előtt.  

Elképzéseink, javaslataink kidolgozásához és megvaló-
sításához szükségünk van a szakma tudására és támogatásá-
ra, éppen ezért még fontosabbnak tartom, hogy a szakma
meglátásai minél jobban becsatornázásra kerüljenek a kor-
mányzati döntéshozatalba. 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim!
Miközben jelenleg a világjárvány közvetlen következ-

ményeinek kezelésére, pontos hatásainak megértésére össz-
pontosítunk, azon is kell dolgoznunk, miként lehetne bizto-
sítani a gazdaság lehető leggyorsabb felépülését, illetve eh -
hez az egyes ágazatok hogyan tudnak a legjobban hozzájá-
rulni. Mindannyiunk közös érdeke a hazai bányászat sikere.

Köszönöm, hogy meghallgattak, és kívánok Önöknek
sok sikert és megbecsülést a további munkájukhoz.

Szerencse fel!

Kitüntetettek

„Kiváló Bányász” kitüntető cím elismerésben részesült: 
Ballai Zoltán, az OMYA Hungária Mészkőfeldolgozó

Kft. fúrógépkezelője; Baranyai István, a Rotary Fúrási Zrt.
Fúrás & Kútjavítás éjszakás főfúrómestere; Besenyei
Kornél, a Lasselsberger Hungária Kft. Nyékládházi kavics-
bánya helyettes bányamestere; Bogdán Sándor, az ÉDV Zrt.
Víztermelő Bányaüzem föld alatti bányaiparosa; Dr. Dovrtel
Gusztáv, a Mátrai Erőmű Zrt. bányászati biztonsági osztály-
vezetője; Éberfalvi József, a BVH Kft. Mecseki Környe -
zetvédelmi Bázis vízkezelés technológiai vezetője; Gábor
Sándor, a MOL Nyrt. Kiskunhalas-Szanki termelési régió
műszakvezetője; Hausel József, a COLAS Észak-kő Kft.
Tállya Üzem bányászati gépkezelője; Hogyor Zoltán, a

MECSEKÉRC Zrt. geodéziai osztályvezető helyettese;
Jakab Kálmán, a DUSZÉN Kft. gépészeti vezetője; Kiss
László, a Mátrai Erőmű Zrt. Bükkábrányi Bánya Termelési
Osztály szenes aknásza; Korsós Arion, az O&G CENTRAL
Kft. Konyári Gázüzem termelőmester-helyettese; Kosdi
Gyula, a Duna-Dráva Cement Kft. Vác, Sejce kőbánya gép-
kezelője; Kucsera Béla Zoltán, a Mátrai Erőmű Zrt. Visontai
Termelési Főosztály szakvezetője; Laczendorfer Béla, az
EOSZÉN Kft. vájár, aknaudvari térmestere; Lányi Tibor, az
MMBF Földgáztároló Zrt. kereskedelmi vezető szakértője;
Lőrincz Zoltán, a Duna-Dráva Cement Kft. Dunaharaszti
Bányaüzem bányamestere; Marosi József, a Lajta Kavics
Kft. bányamestere; Molnár Tamás, a RIKOPET Kft. gáz elő -
készítő berendezés- és kútkezelője; Pontyik Csaba, a MOL
Nyrt. KT karbantartási és technológiai karbantartási szakér-
tője; Simon Dezső, a WIENERBERGER bányamestere;
Szabó Zsolt Attila, a MÁTRA Bükkábrányi Bánya vezető
elektrikusa; Szarka Dániel, a MOL Nyrt. Fúrási és Kút mun -
kálati Menedzsment kútmunkálati felügyelője; Szarvas
Péter, az FGT föld alatti gáztároló kompresszor és gázelő-
készítő berendezés kezelője; Szaszák László, a COLAS
Északkő Kft. lakatos/darukezelője; Titz Tibor, a KÖKA Kft.
komlói andezitbánya szerelője; Tóth László, a Perlit ’92 Kft.
műhely lakatosa; Turi Sándor, a Magyar Horizont Kft. kút-
kezelője; Varga Tamás Soma, az O&G CENTRAL Kft.
Konyári Gázüzem gázüzemi operátora; Vámos László, a
GEOINFORM Kútgeofizika senior szerviztámogatási szak-
értője. 

„Miniszteri Elismerő Oklevél” elismerésben részesült:
Biró Róbert, a MOL Nyrt. szenior felszíni technológiai

szakértője; Horváth Gyula, a Bányavagyon-hasznosító Kft.
szénhidrogén üzletágvezetője; Kovácsné Szatmári Tünde
Ildikó, a Pest Megyei Kormányhivatal Bányászati Osztály
bányafelügyeleti főgeológusa; Mednyánszky Zoltán Miklós,
a Magyar Bányászati és Földtani Szolgálat hivatali főtaná-
csosa; Oláh Sándor, a Magyar Földgáztároló Zrt. föld alatti
berendezés kezelője; Pugner Sándor, a Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Kormányhivatal bányafelügyeleti mérnö-
ke; Románszky Mónika, az O&G CENTRAL Kft. kontrolle-
re; Tasnádi Tibor, a Nitrokémia Zrt. vállalkozási igazgatója;
Temes Mihály, a VERMILION ENERGY Kft. Exploration
Geoscientiste; Valusné Orosz Judit, az MBFSZ Ásványva-
gyon és Adattári Főosztály vezető-hivatali tanácsosa; Vágó
László, a KÖKA Kft. Miskolc Mexikóvölgyi Mészkőbánya
bányaüzem vezetője; Zelnik Gyula, a Mátrai Erőmű Zrt.
Visontai Gépészeti Karbantartó Osztály művezetője. 

A Magyar Bányászati Szövetség Elnöksége 
Szakál Tamás úrnak, a MOL Nyrt. MOL Magyarország Ku -

ta tás-Termelés vezetőjeként, majd a MOL csoportszin-
tű FF&EBK korábbi igazgatójaként a Magyar Bá -
nyászati Szövetség elnökeként végzett kiemelkedő
szakmai te vékenysége elismeréséül a „Magyar Bányá-
szatért” szak mai arany emlékérmmel díszített
„Köszönjük Elnök Úr!” plakettet adományozta.

Dr. Szabó György úrnak, a TDE Services Kft. igazgatójá-
nak 80. születésnapja alkalmából a szén-hidrogén-
bányá szat ban végzett több évtizedes kiemelkedő mun-
kássága, szakmai életútja elismeréseként Életmű díjat
adományo zott. 
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Dr. Derekas Barnabás úrnak, a Mátrai Erőmű Zrt. bányá-
szati stratégiai igazgatójaként a külfejtéses lignitbányá-
szatért, valamint az MBSZ alelnökeként, a Szénbá nyá -
szati Tagozat elnökeként 2020. július 8-ig végzett szak-
mai munkássága elismeréseként a „Magyar Bányásza -
tért” szakmai emlékérmet adományozott. 

Németh Zoltán úrnak, az MMBF Földgáztároló Zrt. műsza-
ki vezérigazgató-helyetteseként az MBSZ elnökségben
2020. június 30-ig kifejtett szakmai munkássága elisme-
réseként a „Magyar Bányászatért” szakmai emlékér met
adományozott. 
Több évtizedes szakmai munkájuk, hűségük elismerése-

ként a 70. Bányásznap alkalmából „Bányász Szolgálati
Oklevél” kitüntetésben részesült: 
55 éves szolgálatért: Nagy László, az MB 2001 Olajipari

Szolgáltató Kft. operátora. 
45 éves szolgálatért: Hőhn Zoltán, a Bányavagyon-hasz -

nosító Nonprofit Közhasznú Kft. diszpécsere; Molnár
János, a Mecsekérc Zrt. vezérigazgatója, Varga György -
né Geoinform Kft. 

35 éves szolgálatért: Rofrits Vilmos, a Nitrokémia Zrt. te repi
koordinátora; Singovszki István, a Perlit ’92 Bányá sza ti
és Feldolgozó Kft. bányagép szerelője. 

25 éves szolgálatért: Besenyei Kornél, a Lasselsberger Hun -
gária Kft. Nyékládháza helyettes bányamestere; Farkas
Attila, az Észak-dunántúli Vízmű Zrt. személyszállító
gépkezelője; Dr. Madarász Tamás, a Miskolci Egyetem
docense. 
A Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók Szakszervezete

Elnöksége a településen élő aktív és nyugdíjas bányászkö-
zösségek támogatásáért, a bányász emlékek és hagyomá-
nyok ápolásáért – a helyi szervezetek javaslatára – emlékla-
pot és ezüst bányászgyűrűt adományozott: Kiszelné Mohos
Katalin asszonynak, Nagykovácsi nagyközség polgármes-
terének; Vidák Krisztina asszonynak, Szászvár község pol-
gármesterének; Juhász Péter úrnak, Petőfibánya község pol-
gármesterének. 

A Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók Szakszervezete
Oroszlány Város Önkormányzata részére a bányász hagyo-
mányok ápolásáért, a bányász közösségek támogatásáért, a
70. bányásznap alkalmából elismerő oklevelet és BDSZ
Kongresszusi Emlékérmet adományozott. A díjat Lazók
Zol  tán, Oroszlány város polgármestere, az oroszlányi bá -
nyász emlékmű koszorúzási ünnepségén vette át.

A Bánya-, Energia- és Ipari Dolgozók Szakszervezete
Elnöksége a bányász kulturális örökség és hagyományőrzés
terén végzett kiemelkedő munkásságának elismeréseként
Művészeti Nívódíjat adományozott a Putnoki Irodalmi Da  -
loskör és a daloskör művészeti vezetője, Bánkúti Sándorné
részére; az Oroszlányi Bányász Fesztivál Koncert Fúvós -
zene kar és a zenekar karnagya, Román Géza részére; Iglai
József grafikus részére. 

BDSZ Elnöki elismerő oklevél és ezüst bányászgyűrű
kitüntetésben részesült Kővári Károly, az Üveg-Ásvány Kft.
minőségügyi vezetője, aki 1977 óta dolgozik a bányászat
területén. A cégnél elsőként valósította meg a minőségbiz-
tosítással alátámasztott termelési és értékesítési rendszerét.
A több mint négy évtizedes munkavállalói életutat különbö-
ző beosztásokban egy vállalatnál töltötte be, az Országos

Érc- és Ásványbányánál, valamint jogutódjánál, az Üveg -
Ásvány Kft.-nél.

Döntés történt arról, hogy a 2021. évi központi Bányász-
napot Oroszlány Város Önkormányzata fogja rendezni.

Dr. Horn János

Bányásznap a Mátrai Erőmű Zrt.-nél 

A Mátrai Erőmű Zrt. a hagyományokhoz illően 2020.
szeptember 4-én pénteken tartotta meg a 70. Bányásznapi
ünnepségét Bükkábrányban.

Az ünnepség a Himnusz meghallgatásával kezdődött,
majd Mata Tibor bükkábrányi bányaigazgató tartott ünnepi
beszédet, melyben először nagy tisztelettel köszöntötte a
meghívott vendégeket.

Beszédében elmondta, hogy a Bányásznap a bányász em -
bereknek történő tiszteletadás, a megbecsülés ünnepe. Igaz,
az ünneplés, a bányásznap szellemisége az idők folyamán
sokat változott, de soha nem múló tisztelettel emlékezünk
meg az elődökről. A Bányásznap hosszú múltú hagyomá-
nyokra tekint vissza. Az európai államokban már a XIX. szá-
zad közepén hagyományossá vált a Bányásznap, mely a
Borbála napját követő első vasárnapon került megünnepelés-
re. Hazánkban bányavidékenként eltérő időpontban rendezték
ezeket az ünnepségeket a bányászok nehéz és küzdelmes
munkájának megünneplésére. 1951-től szeptember első va -
sárnapján, országosan egységesen tartották a bányásznapot. A
Bányásznap a bányászok ünnepléséről szól, munkájuk erköl-
csi és anyagi elismerését jelentette a múltban és jelenti ma is. 

Kiemelte, hogy ma hazánkban 500-nál több bányavállal-
kozás működik. A Mátrai Erőmű Zrt. a bányásztársadalom
kevés vállalatainak egyike, amely az aktív bányászati tevé-
kenységet végzők táborába tartozik. A bükkábrányi és vison-
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tai bányában dolgozó bányászok üzemeltetik Magyarország
két legnagyobb külszíni bányáját. 

Elmondta, hogy az idei év különleges volt a cég életében.
A Covid-19 vírus megjelenése olyan intézkedéseket generált,
mellyel életünk során még nem találkoztunk, így a hétköz-
napjainkat a magánélet és a munkahely vonatkozásában is
komoly kihívások elé állította. Az év különleges volt abból a
szempontból is, hogy a cég visszakerült a Magyar Állam
tulajdonába. A régi-új tulajdonos az elmúlt 5 hónapban stabi-
lizálta társaságunk működését. Az elkövetkezendő 5 év meg-
tervezésre került, ennek megfelelően szerveződött át a cég
működése, valamint az a döntés is megszületett, hogy mind-
két bánya működni fog, és hozzájárul az ország villamos-
energia-ellátásához.

Ezt követőn megemlékezett arról, hogy a bükkábrányi
bányaüzemben 1985-ben kezdődött a termelés, az üzem a 35.
születésnapját ünnepelte. A napi teljesítmények mögött sok
összefogás és kiváló teljesítmények vannak. Köszönetet mon-
dott minden munkatársának az év során végzett munkájáért,
és egyben gratulált azoknak, akik jutalmat vehettek át a társa-
sági ünnepségen.

Az ünnepi beszéd után a Mátrai Erőmű Zártkörűen Mű -
ködő Részvénytársaság Igazgatóságának elnöke, a társaság
vezérigazgatója, a társaság felügyelőbizottságának tagja, a
bányászati igazgatók, az állami szervek képviselői, a Bánya-,
Energia- és Ipari Dolgozók Szakszervezete, a Villamosipari
Dolgozók Szakszervezete és a Mátrai Erőmű Részvénytársa -
ság leányvállalatai koszorúkat helyeztek el a bányász hősök
emléktáblájánál, így emlékezve azokra a kollégákra, akik
munkavégzés közben vesztették életüket. 

A koszorúzási ünnepség végét a bányászzenekar előadá-
sában a Bányászhimnusz zárta. Papp Tímea

Jószerencse Ház

A Mátrai Erőmű Zrt. 2020. szeptember 4-én pénteken tar-
totta meg a 70. Bányásznapi ünnepségét Bükkábrányban. A
Bányász Hősök Emlékművénél tartott koszorúzási ünnepség
után az elismerés-átadási ünnepség a Jószerencse Házánál
folytatódott.

2020. július 10-én ünnepélyes keretek között felavatták a
korábbi bányász emlékházból kialakított és jelentősen kibőví-
tett régészeti és bányászati múzeumot Bükkábrányban,
amelyben „A vándorló bánya titkai” című tárlat nyolcezer év
történelmébe ad betekintést.

Szalai Szabolcs, Bükkábrány polgármestere a megnyitón
elmondta, hogy 2010-ben jött a múzeum ötlete, hiszen renge-
teg régészeti lelet került elő a település határában, és bányá-
szati emlékekben is bővelkednek. A vándorló bánya titkai a
külszíni lignitbánya legyezőszerű haladására utal, ennek nyo-
mán kerültek elő a kivételes leletek a föld mélyéről. A bá -
nyász relikviákat őrző egykori 70 négyzetméteres házat 360
négyzetméteres épületté bővítették, és a szabadtéri kiállítást is
fejlesztették.

Minderre két pályázat adott lehetőséget. Szalai Szabolcs
szerint sokaknak jár a köszönet, akik részt vettek a pályázat-
ban, a tervezésben, a kivitelezésben, a régi bányász emlékház
alapjainak letételében. Bükkábrány szeretne felkerülni a tu -
risztikai térképre a múzeummal és rendezvényekkel, hiszen a

mai fiatalok számára is értékes kiállítást raktak össze modern
eszközökkel, például virtuális valósággal.

Dr. Fancsik Tamás, a Magyar Bányászati és Földtani
Szol gálat elnöke arra hívta fel a figyelmet az ünnepségen,
hogy ez a múzeum megérteti a közönséggel, mit jelent a bá -
nyászat. A föld mélyének gyümölcse nélkül ugyanis nem lé -
tezne az emberi civilizáció, a bányászati tevékenység nehezen
elfogadható, de szükség van rá, és pozitív következményeit
mindenki élvezi. Ez a kiállítás segíthet ezt megérteni.

A bánya haladását megelőzve 2007 óta folyik a régészeti
feltárás a település környékén, amely eddig 50 hektárt tárt föl.
Arról árulkodnak az eredmények, hogy az emberek itt régóta
megtelepedtek, ideális volt számukra az Alföld és a hegyek
közelsége, a folyók, az itt húzódó kereskedelmi útvonal. 

Bükkábrányban nem egy kis helytörténeti, hanem a
Kárpát-medence történetét bemutató modern múzeum jött
létre. Papp Tímea

Bányásznap Veszprémben

Az OMBKE Veszprémi Helyi Szervezete a bányász
nyugdíjas szakszervezeti csoporttal közös szervezésben tar-
totta meg a 70. bányásznapi ünnepséget nemhivatalos szakes-
télyi formában, Bács Péter elnökletével. Pölczman István
ünnepi köszöntőjét követően Petrovics László komoly pohár
beszédében a várpalotai bányászat majd 145 éves történetét, a
bányászok mindig is elismerésre méltó, eredményes munká-
ját ismertette. Vidám pohár keretében Dr. Búzási István ado-
mái fokozták a hangulatot. A résztvevők baráti hangulatú
beszélgetésével zárult az ünnepély. Czoma Csaba

Bányásznapi koszorúzás Nagykanizsán

Szűk körben koszorúzták meg szeptember 4-én Nagy -
kanizsán az Olajmunkás szobrát. A 70. bányásznapi esemé-
nyen az iparághoz kötődő, helyi és országos vállalatok, szak-
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szervezetek képviselői, többek között Kiss Csaba, a Magyar
Olaj- és Gázipari Bányász Szakszervezet alelnöke és Török
Károly, az OMBKE Kőolaj-, Földgáz- és Vízbányászati
Szakosztály Dunántúli Helyi Szervezetének elnöke vettek
részt.  (Gerencsér Dóra, Kanizsa Tv) 

Bányásznapi koszorúzás Szolnokon

Az OMBKE Kőolaj-, Földgáz- és Vízbányászati Szak -
osztályának Alföldi Helyi Szervezete a Bányásznap tisztele-
tére és az olajbányász szakma megbecsülésére 2020. szep -
tember 8-án délután koszorúzási ünnepséget tartott
Szolnokon a Tiszaliget bejáratánál lévő Olajbányász Emlék -
műnél. A koszorúzáson a következő egyesületek, társaságok
és szervezetek képviselői vettek részt: OMBKE KFVSZ-
MFT - MGE - SPE Magyarországi tagozata; MOL Nyrt. KT
szervezete; JNSZM KH Hatósági Főosztály Bányászati
Osztály; GEOINFORM Kft.; MB 2001 Kft.; MOL Bányász
Szakszervezet; Olajág Szakszervezet. A megemlékezésen szó
esett a bányász hagyományokról is. Az ünnepség a Bányász -
himnusz éneklésével zárult. 

(Pugner Sándor, a KFVSz Alföldi H. Sz. elnöke)

Jubileumi tisztelgés az emberpróbáló munka előtt

A 70. bányásznapi megemlékezést tartották Zircen a Pin -
tér-hegyi Parkerdő bányász-emlékművénél. Ünnepi beszédet
dr. Faller Jenő mondott, akinek a nagyapja többek közt
bányaigazgató volt Dudaron, és utcát is neveztek el róla
Zircen. 

„Olyan kifejezéseken nőttem fel otthon, mint ásványva-
gyon, vájár, csille, Eocén-program. Azoktól a rokonaimtól,
őseimtől, szüleim barátaitól hallgattam ezeket a kifejezéseket,
akik a magyar bányászat, elsősorban a szénbányászat terüle-
tén hosszú-hosszú évtizedeket dolgoztak. Családunk több
mint kétszázötven évre visszamenőleg adott bányamérnökö-
ket a hazának, én pedig nemcsak nagyapám jóvoltából állha-
tok itt önök előtt, hanem azért is, mert 1955. szeptember 15-
én a zirci kórházban születtem. Apám bányamester volt.
Október 8-án az apátsági templomban kereszteltek meg, és az
első levegőt valószínűleg az arborétum gyönyörű parkjában
szívtam magamba egy babakocsiban, amit édesanyám tologa-
tott” – mondta az ünnepség szónoka, hozzátéve, hogy diplo-
mataként, nagykövetként sok beszédet tartott, és mindig pró-
bált ezekbe valamilyen személyes elemet belevinni, most
azonban fordított volt a helyzet, a szakma helyett a személyes
vonatkozásokra helyeződött a hangsúly. 

Dr. Faller Jenő szólt arról is, hogy nemcsak édesapja,
hanem édesanyja révén is kötődik családja a bányászathoz.
Egyik anyai nagybátyja tragikus körülmények között, Zirc és
Eplény között egy autóbalesetben hunyt el kezdő bányamér-
nökként, huszonnyolc éves korában, másik nagybátyja a
közép-dunántúli szénbányáknak volt a főmérnöke hosszú
évtizedekig. Keresztapja a bányászati tevékenysége után
három cikluson át volt a miskolci egyetem rektora. Édesapja
szintén Dudaron kezdte a pályafutását, majd a Nehézipari
Minisztériumban fejezte be. Felidézte, hogy apai nagyapja –
akiről a várpalotai szakiskolát is elnevezték – sok előzetes
számítást követően, a szokásoknak megfelelően kalapját fel-

dobva jelölte ki a dudari Iker-akna helyét, legnagyobb érdeme
pedig az volt, hogy idehozta a vasutat, amivel a szekerezést ki
tudták váltani. Később a soproni központi bányászati múzeu-
mot alapította meg. 

A szakmával kapcsolatban a következőket mondta: nem-
csak energiát szolgáltatott több országnak és a materiális fej-
lődést segítette, hanem annak idején a bányamérnökök kultu-
rális missziót töltöttek be, kezdve attól, hogy a sokszor írástu-
datlan bányamunkásokat megtanították írni-olvasni, egészen
addig, hogy nagyapja a Bakony kis településeiről monográfi-
át írt. „Ma az energetikai széntermelés helyett az építőipar
számára termeljük a szenet, ezen a környéken nagy sikerrel és
komoly eredményekkel, az energiahordozókra pedig mindig
szükség lesz” – fűzte hozzá.

Szakács Ildikó műsorvezető köszöntőjében elmondta,
Zirc életében fontos történelmi, kulturális és gazdasági múlt-
tal rendelkezik a bányászat, amely egykor a városban és a
környékén élő emberek számára biztos megélhetési lehetősé-
get adott. A bányák kikényszerített bezárása után a nehéz és
veszélyes szakma megbecsülése és felidézése elhalványult,
pedig az utódokban is tudatosítani kell a múltat, hogy az
tovább éljen emlékezetünkben. Fontos kötelességünk, hogy a
még élő bányászoknak visszaadjuk a büszkeségérzését. Az
ünnep sokáig a bányászok védőszentje, Szent Borbála napjá-
hoz kötődött, majd 1951-től országszerte szeptember első
vasárnapján tartják a bányásznapi megemlékezéseket. 

Az ünnepségen két szakmai kitüntetés átadására is sor
került. Lanczendorfer Béla, az EOSZÉN Kft. és Jakab Kál -
mán, a DUSZÉN Kft. munkatársa „Kiváló Bányász” állami
kitüntetésben részesültek. A magas szintű elismeréseket dr.
Faller Jenő adta át.  

A reggeli órákban a Zirci Fúvószenekar zenés ébresztőt
tartott a város több pontján. Simonffy Andrea előadásában az
erdő világáról szóló mesét hallhattunk, majd Csutak Noémi
francia sanzonokból álló dalcsokra tette bensőségesebbé a
megemlékezést. A Pintér-hegyi Parkerdő bányász-emlékmű-
vénél elhelyezték koszorúikat az emlékező szervezetek, Zirc
Városi Önkormányzat, a DUSZÉN Kft., az EOSZÉN Kft., a
Bányász Nyugdíjas Szakszervezet, az Országos Magyar Bá -
nyászati és Kohászati Egyesület Veszprém Megyei Csoportja
és az Öreg-Bakony Barátai Egyesület. Az ünnepség zárása-
ként felcsendült a Bányászhimnusz. A vírushelyzet fokozódá-
sa miatt a szórakoztató műsorok elmaradtak.  

Kelemen Gábor
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